
 شفاف سازی هزینه انرژی خودروهای برقی
بر اساس محاسبات صورت گرفته  میزان مصرفی انرژی در خودروهای برقی در مقایسه با خودروهای بنزینی، نشانگر 

کمتر بودن هزینه انرژی در خودروهای برقی است.
بابک احمدی رئیس هیأت عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران گفت: گفتمان برقی سازی حمل و نقل 

در دولت سیزدهم مورد تأکید شهید جمهور و دولت بود تا از این طریق به سمت جریان برقی سازی حمل و نقل 
حرکت کنیم اکنون برقی سازی با نگاه اقتصادی توسعه پیدا کرده است ضمن اینکه فواید زیست محیطی زیادی دارد. 
وی افزود: خودروهای برقی دارای مزایای بسیاری از جمله مدیریت انرژی، مسائل محیط زیستی و  کاهش استفاده از 

سوخت های فسیلی هستند.
احمدی تصریح کرد: پیک مصرف برق در ۷۲ ساعت و در روز هست، این در حالیست که امکان شارژ خودروهای 

برقی در شب فراهم شده است که محدودیت انرژی وجود ندارد و برق مورد نیاز برای خودروهای برقی تأمین شده 
است. رئیس هیأت عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، میزان مصرف برق در خودروهای برقی را ۱۵ 

کیلووات در هر ۱۰۰ کیلومتر عنوان کرد و گفت: در خودروهای سواری بنزینی به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر ۸ تا ۱۰ لیتر بنزین 
مصرف می شود اما در طرح خودروهای برقی هر ۱۰۰ کیلومتر ۱۵ کیلووات برق مصرف می شود.

وی عنوان کرد: هزینه برق هر ۱۰۰ کیلومتر خودروهای برقی با تعرفه ۲۰۰ تومانی برق خانگی ارزان قیمت حدود سه هزار 
تومان است و به ازای برق گران قیمت یک هزار و ۶۰۰ تومانی، حدود ۲۴ هزار تومان خواهد بود در حالی که هر لیتر 

بنزین با قیمت سه هزار تومانی در ۱۰ لیتر معادل ۳۰ هزار تومان است.
احمدی خاطر نشان کرد: اکنون ارزان ترین برق اختصاص به خانگی با ۲۰۰ تومان به ازای هر ساعت و برق گرانقیمت 

خورشیدی حدود یک هزار و ۶۰۰ تومان است.
به گفته وی، ۵۰ کیلووات ساعت باتری کامل خودروهای برقی است که حدود ۳۴۰ تا ۵۰۰ کیلومتر پیمایش در شرایط 

مختلف را فراهم می کند. وی با اشاره به مصرف برق ۳۵۰ هزار خودرو برقی بیان داشت: اگر این تعداد خودرو را از ابتدا 
تا انتهای سال به حمل و نقل اضافه کنیم سهم ۹۰ مگاوات از ۷۰ هزار مگاوات برق تولیدی کشور را به خود اختصاص 

می دهد. مدیرعامل ایدرو عنوان کرد: اکنون ۸۸ هزار مگاوات ظرفیت اسمی و ۷۰ هزار مگاوات تولید برق در کشور 
داریم که بر این اساس امکان تأمین برق خودروهای برقی وجود دارد.

ـــرش بـ

افزایش مشوق های 
اسقاط خودرو

 روند تجارت 
ایران و انگلیس

بخش خصوصی اقتصاد 
مخالف افزایش تعطیلات

مــشــوق هــای خوبی بـــرای اسقاط 
خــودروهــای فرسوده در آیین نامه 
مــاده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت 
خودرو در نظر گرفته شد که هم برای 
مراکز اسقاط و هم دارندگان خودرو 

جاذبه دارد.
مهران سالاریه رئیس ستاد نوسازی 
امسال  گفت:  حمل و نقل  ناوگان 
۶۰ هزار خودروی فرسوده از چرخه 
ترافیک خــارج شــده اســت و سال 
گذشته نیز بیش از ۷۲ هزار دستگاه 
خودرو اسقاط شد که بدین ترتیب 
ستاد  شکل گیری  کــوتــاه  عمر  در 
نوسازی ناوگان حمل و نقل حدود 
۱۳۰ هزار خودرو فرسوده را اسقاط 
کردیم. وی افـــزود: امسال هم در 
نظر داریم رکورد سال ۱۳۹۳ که ۳۳۰ 
هزار دستگاه اسقاط بود را بزنیم و به 
مرز ۵۰۰ هزار دستگاه برسیم. رئیس 
حمل و نقل  ناوگان  نوسازی  ستاد 
تأکید کرد: برنامه های ویژه ای برای 
خودروهای برقی و استفاده از آن در 
حمل و نقل عمومی داریــم که آغاز 

شده است.

وزارت تجارت و بازرگانی انگلیس در 
جدیدترین آمار خود ارزش تجارت 
کالایی این کشور با ایران در سه ماهه 
نخست ســال جــاری میلادی را ۱۸ 
میلیون پوند اعلام کرد. همچنین 
در این روند صادرات ۱۴ میلیون پوند 
کالا از انگلیس به ایران در سه ماهه 

نخست ۲۰۲۴ انجام شد.
مبادلات کالایی ایران و انگلیس در 
ماه های ژانویه تا مارس ۲۰۲۴ نسبت 
به مدت مشابه سال قبل کاهش ۱۸ 
درصدی داشت. البته در سه ماهه 
نخست سال قبل ارزش تجارت کالا 
بین دو کشور ۲۲ میلیون پوند اعلام 
شده بود. همچنین واردات کالایی 
انگلیس از ایران در سه ماهه نخست 
سال جاری میلادی ۴ میلیون پوند 
بوده است. این رقم برای سه ماهه 
نخست ۲۰۲۳ بالغ بر ۵ میلیون پوند 
گزارش شده بود. صادرات کالاهای 
انگلیسی به ایران در ماه های ژانویه 
تا مارس ۲۰۲۴ نیز ۱۴ میلیون پوند 
بوده که این رقم نسبت به صادرات 
۱۷ میلیون پــونــدی در ســه ماهه 
نخست ۲۰۲۳ کاهش ۱۷ درصدی 

داشت.

با توجه به اعمال نظر کمیسیون 
اجتماعی و نتیجه جلسه هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، بررسی طرح تعطیلی دو روزه 
در شــورای نگهبان نیز به استناد 
قوی  احتمال  بــه  مجمع،  مصوبه 
موجب منتفی شدن کلی تعطیلی 
شنبه یا پنجشنبه به عنوان دومین 

روز تعطیلات هفتگی خواهد شد.
اتــاق  ــرب رئیس  محمود نجفی ع
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایــن مطلب گفت:  با بیان  تهران 
ــی مخالفت  ــان ــازرگ مــوضــع اتـــاق ب
با تعطیلی دو روزه در هفته بویژه 
پنجشنبه ها بود که موجب کاهش 
روزهای کاری مشترک با اکثر کشورها 

به سه روز در هفته می شود.
رئیس اتــاق بازرگانی تهران افــزود: 
ــی نـــظـــارت تشخیص  ــال ــأت ع ــی ه
مصلحت نظام با افزایش تعطیلات 
مخالفت کرده و در آن جلسه بیان 
رسمی  تعطیل  پنجشنبه  کــه  شــد 
نیست و تمام دستگاه های دولتی 
موظف به ارائه خدمات در این روز به 
تجار هستند. نجفی عرب بیان کرد: 
دولــت سیزدهم نیز بــرای افزایش 
تعطیلات هفتگی پا فشاری نداشته 
و با توجه به آسیب سالانه حدود 
ح کمیسیون  ۱۰ میلیارد دلاری طر
اجتماعی مجلس برای تغییر تعطیلی 
روزهای پنجشنبه به شنبه تغییر کرد، 
اما با حضور بنده در جلسه هشتم 
خــرداد هیأت عالی نظارت مجمع 
به عنوان نماینده بخش خصوصی، 

کلیت طرح منتفی شد.
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شــعــارهــای دولـــت قبل در دولـــت شهید 
رئیسی محقق شد. دولت های گذشته بارها 
در مورد تولید و واردات خودروهای برقی 
اظهارنظر می کردند، اما این امر همواره روی 
کاغذ یا صحبت باقی می ماند. اما دولت 
شهید ابراهیم رئیسی موفق شد در ابتدا 
زیرساخت ها را فراهم کند و سپس برای 
واردات و تولید خودروهای برقی برنامه ریزی 
کند. بر این اساس شرکت های خودروساز 
در سال جاری اولین سری از خودروهای 
برقی را تولید و روانــه بــازار خواهند کرد 
ــاری، فــروش انبوه  و از سویی در ســال  ج

خودروهای برقی وارداتی آغاز شده است.

فراهم کردن زیرساخت
ــای بــرقــی با  ــرای ایــنــکــه طـــرح خـــودروهـ بـ
موفقیت در کشور به مرحله اجــرا برسد، 
تجربیات  از  استفاده  با  سیزدهم  دولــت 
سایر کشورها، این موضوع را ابتدا در ناوگان 
ــرد. از  حمل ونقل عمومی پــیــاده ســازی ک
ایــن رو در اولین گام، تجهیز تاکسی داران 
ــای برقی در دســتــور کــار قــرار  ــودروه بــه خ
گرفت. همچنین برای آنکه رانندگان تاکسی 

تمایل به خرید خودروهای برقی پیدا کنند، 
دولت تصمیم گرفت  بخشی از پول خودرو 

به عنوان وام بلاعوض داده شود.
اتفاق مهم دیگری که در این حوزه رخ داد و 
در هیچ دولتی سابقه نداشته، فراهم کردن 
زیرساخت مورد نیاز خودروهای برقی است. 
برای آنکه بسترهای این امر فراهم شود، 
شارژ  ایستگاه   ۱۵  ،۱۴۰۲ ســال  شهریور   ۸
خــودروهــای برقی با ظرفیت ۷۴ دستگاه 
ــارژر مــورد بــهــره بــرداری قــرار گرفت و بر  ش
اساس آخرین آمارها)تاکنون( بیش از ۱۰۰ 
دستگاه شارژر خودروی برقی در کشور نصب 
شده است. همچنین این ایستگاه های شارژ  
به صورت پایلوت نصب شده است، ضمن 
آنکه امکان شارژ خودروها در منازل مردم 
نیز فراهم است. البته شارژرهای نصب شده 
سریع و معمولی بوده و ایستگاه های شارژر  
خیابانی هم برای مواقع اضطراری در نظر 
گرفته شده است. لذا دارندگان خودروهای 
برقی بدون مشکل و دغدغه می توانند در 

خیابان های کشور تردد کنند.
همچنین دولت سیزدهم از خودروسازان 
خواسته است با شیب ملایم و در راستای 
کاهش آلایندگی ها ۵۰ درصد ظرفیت خود 
ــای برقی اختصاص  ــودروه را بــه تولید خ
دهند،  لــذا در صورتی که فعالیت دولت 
سیزدهم ادامه پیدا می کرد،  حداقل شاهد 

تولد ۸ خودروی برقی از سوی شرکت های 
خودروساز و مونتاژکار بودیم.

راه اندازی خط تولید شارژر برقی
 ۱۷ آذرمـــاه ســال گذشته، نخستین خط 
تولید شارژرهای خودروی برقی افتتاح شد. 
این واحد به صورت سالانه ظرفیت تولید 
اتوبوس  ایستگاهی  شـــارژر  دستگاه   ۵۰۰
برقی، ۱۲۰۰ دستگاه شارژر سریع ایستگاهی 
و ۵ هزار دستگاه شارژر معمولی خودروهای 
ــزار شــارژر قابل حمل و ۲۸۰۰  برقی، ۵ ه
شارژر ثابت موتورسیکلت های برقی را دارد. 
بدین جهت دولت شهید ابراهیم رئیسی 
به صورت واقعی و بــدون شعار  وارد پروژه 

خودروهای برقی شد.
۲۶ دی ماه سال گذشته نیز اعلام شد برای 
آنکه قیمت خودروهای برقی وارداتی ارزان 
تمام شود و مردم برای خرید این خودروها 
رغبت داشته باشند، تعرفه واردات آنها به 
یک درصد رسیده است. لذا هر شرکت و 
فردی که نسبت به واردات خودروهای برقی 
اقدام کند، حداکثر تعرفه ای را که خواهد 

پرداخت، یک درصد است.

متعادل سازی قیمت  
ــا آنــکــه بــرخــی هــا مــی خــواســتــنــد پـــروژه   ب
خـــودروهـــای بــرقــی بــه ســرانــجــام نــرســد و 

مرتب صحبت از کمبود برق بــود، دولت 
برنامه ریزی و  بــا  کــه  کــرد  ثابت  سیزدهم 
سرمایه گذاری های جدید نیروگاهی، برق 
خودروهای برقی با قیمت و شرایط مناسب 
تأمین خواهد شد. بدین جهت وزارت نیرو 
۷ اسفندماه سال گذشته برای آنکه مردم 
ــورد نیاز خــودروهــای  خیالشان از بــرق م
برقی راحــت باشد، اعــلام کرد ٨ نقطه در 
تهران و سایر مناطق کشور در نظر گرفته 
شده که قابل توسعه است و لذا تأمین برق 
همچنین  ــت.  داش نخواهد  مشکلی  هیچ 
ــارژ خــودروهــای برقی  ــلام شد تعرفه ش اع
خ  نر با  و  تجاری  مشترکان  تعرفه  همانند 
می شود.  محاسبه  تومان   ۵۴٧ کیلوواتی 
همچنین وزارت نیرو اعلام کرد که تقویت 
خــودروهــای  بــرق  تأمین  زیرساخت های 
برقی در دستور کار قرار گرفته است. وزارت 
صمت درخــواســت ٧ تا ٨ مگاوات تأمین 
برق ایستگاه های شارژ را ارائــه کرده که با 
افزایش تعداد خودروهای برقی این میزان 

تا ۴۰ مگاوات قابل افزایش است.

تعامل همه جانبه
ــادت ابــراهــیــم رئــیــســی، برخی ها  ــه ــا ش ب
نگران هستند که مبادا در دولت جدید، 
 ایــن پــروژه هــا به فراموشی سپرده شــود و 
دولت چهاردهم،  مانند دولت های قبل از 

پاگشایی صنعت خودروهای برقی در ایران

سیزدهم، فقط به دنبال خودروهای بنزینی 
باشد. شهید ابراهیم رئیسی به دنبال آن 
بود که به مرور زمان تعداد خودروهای برقی 
از بنزینی بیشتر شود و در راستای آن شاهد 

هوای پاک در کلانشهرهای کشور باشیم.
ــروژه خــودروهــای بــرقــی به  بـــرای اینکه پـ
ســرانــجــام بــرســد، وزارتــخــانــه هــای کشور، 
ارتباطات  شهرسازی،  و  راه  نفت،  نیرو، 
ــات، دفـــاع و پشتیبانی  ــلاع و فــنــاوری اط
نیروهای مسلح، شهرداری تهران، مرکز 
ــورای اســلامــی،  پــژوهــش هــای مجلس شـ
سازمان ملی استاندارد، سازمان حفاظت 
محیط زیست و سایر سازمان های مرتبط 
همکاری کردند. از ایــن رو بــرای اولین بار 
تمام مجموعه ها برای تحقق خودروهای 
برقی همکاری کردند و از مسئولیتی که به 
آنها واگذار شده است، شانه خالی نکردند. 
بر این اساس دولت سیزدهم، مسیری را در 
این حوزه آغاز کرد که دولت های قبل حتی 

نتوانستند بخشی از آن را اجرایی کنند.
از این به بعد در خیابان های کشور،  شاهد 
حضور خودروهای برقی بیشتری خواهیم 
بود؛ تحقق  تدبیری که میراث خوش فکری 

شهیدجمهور بود.
سیزدهم  دولـــت  پرشمار  موفقیت های 
۱۰۰۰ روز در شرایطی اســت کــه دولــت  در 
روحانی از این حوزه هم ناکام بود. البته در 
دوره ریاست جمهوری او، از چند خودروی 
بــرقــی رونــمــایــی شــد و ایــن خــودروهــا به 
خاطره پیوستند چرا که کاهش آلایندگی 
شهرها، برای رئیس جمهور دولت یازدهم 

و دوازدهم دغدغه جدی نبود.

میراث ناسرانجام دولت گذشته
۱۳۹۳ حسن روحانی در  ۱۳ اسفند ســال 
پایان نشست هیأت دولت از دو دستگاه 
خودروی برقی ـ بنزینی )دو نیروی پایه برقی( 

رونمایی و در اقدامی نمادین در محوطه 
نقلیه  وسیله  ــن  ای بــا  مــرکــزی  ساختمان 
رانندگی کرد و حال هیچ کس از سرنوشت 
این خودرو خبری ندارد. فقط همه می دانند 
خــودروی رانا،  یکی از خودروهای برقی ای 
که رئیس جمهور وقت با آن رانندگی کرد 
اکنون به تاریخ ایران خودرو پیوسته و قرار 

نیست مدل برقی آن تولید و عرضه شود.
۲۹ دی ماه سال ۱۳۹۵ نیز رئیس جمهور 
محصولات  از  شادمانی  و  خنده  بــا  وقــت 
تولیدی سه شرکت دانش بنیان در زمینه 
موتورسیکلت و خــودروی برقی بازدید و با 
یکی از خودروهای برقی رانندگی کرد، حال 
خــودرو  ایــن  سرنوشت  که  نیست  معلوم 
به کجا رسیده است؟ همچنین ۳۰ بهمن 
۱۳۹۸، از چند خــودروی برقی در حیات 
ــت روحــانــی رونمایی شــد،  امــا مــردم  دول

هیچ کدام از این خودروها را ندیدند.
بدین جهت دولت گذشته بارها تلاش کرد 
تولید و عرضه خودروهای برقی را به نام خود 
تمام کند اما در تمام این مــوارد شکست 
خورد و در نهایت هم دیدیم که در ریاست 
جمهوری گذشته،  هیچ خودروی برقی ای به 

سرانجام نرسید.
است،  پرواضح  و  مشخص  که  چیزی  آن 
باید  از دولــت گذشته  ــن می باشد کــه   ای
خــودروهــای برقی در خیابان های کشور 
تردد می کرد، اما ناکامی دولت وقت سبب 
شد این پروژه ملی شکست بخورد و مردم 
بخصوص آنهایی که در کلانشهرها هستند، 
 با آلودگی هوا دست و پنجه نرم کنند. ولی 
دولــت سیزدهم از ابــتــدای فعالیت خود 
 خواستار حرکت واقعی خــودروســازان به 
سمت خودروهای برقی شد و برای اینکه 
حقانیت خود را ثابت کند، اجــازه داد که 
خودروهای برقی با شرایط خیلی مناسب 

وارد کشور شود.

دستاوردی که بعد از چند دهه بی توجهی توسط دولت سیزدهم محقق شد

president.ir :عکس

دولت گذشته 
بارها تلاش کرد 

تولید و عرضه 
خودروهای برقی 

را به نام خود تمام 
کند اما در تمام 

این موارد شکست 
خورد و در نهایت 
هم دیدیم که در 

ریاست جمهوری 
گذشته،  هیچ 

خودروی برقی ای 
به سرانجام نرسید

 شکست 
قابل تأمل

تولید محصولات با تکنولوژی و ارزش افزوده 
بالا با هدف تأمین نیازهای صنایع پیشرفته در 
داخل، منطقه و جهان، باید در اولویت استقرار 
واحدهای شهرک صنایع پایین دستی زنجیره 

مس قرار گیرد.
محمدرضا موثقی نیا مدیرعامل سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، استقرار 
صنایع با ارزش افــزوده بالا برای ایجاد شهرک 
تخصصی پایین دستی مس را مورد تأکید قرار داد. 
وی افزود: بررسی اقتصاد طرح توسعه زنجیره 
این صنعت از اهمیت ویژه ای برخوردار است به 
گونه ای که بازار، وضعیت مصرف، نوع تولیدات و 
گرفتن سهم از تولید محصولات »های تکنولوژی« 
از اولویت های ایمیدرو برای استقرار صنایع در 

شهرک زنجیره صنایع پایین دستی مس است.

ظرفیت بازارچند میلیارد دلاری
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: 
نتایج مطالعات و بررسی های ما نشان دهد سهم 
مصرف داخل و همچنین کشورهای منطقه و 
جهان از تولیدات مس با ارزش افــزوده بالا به 

چه میزان است.
وی تصریح کرد: امروزه نرخ گذاری برخی تولیدات 
ویژه مس – به جای تناژ - با واحد کیلوگرم انجام 
می شود که نشان از قیمت بالا و بازارچند میلیارد 

دلاری و رو به رشد این نوع تولیدات است.

رونمایی از شهرک مس
مــعــاون وزیـــر صمت ضمن بــررســی شرایط 
اظهار  مــس،  دستی  پایین  شهرک  رونمایی 
داشت: این برنامه که همزمان با آغاز عملیات 
اجرایی شهرک خواهد بود، با حضور مقامات 

عالی کشور برگزار می شود.
موثقی نیا در عین حال خواستار تعیین تکلیف 
محدوده های مستعد معادن مس شد و تأکید 
کرد: در جلسه بعدی وضعیت این محدوده ها 
در استان های مختلف، به صورت نهایی شده 
ارائه شود. موثقی نیا با اشاره به بررسی نقشه 
راه مشاور مکان یابی ایجاد و استقرار صنایع 
پایینی دستی مس، گفت: با توجه به اینکه 

شرکت های فعال، نیمه فعال و غیرفعال این 
زنجیره در کشور مشخص شده اند، شرایط 
حضور شرکت های فوق در شهرک در دست 
احداث، باید با توجه به محصولات با تکنولوژی 
بالا و مورد درخواست بازارهای جهانی بررسی 

و نهایی شود.
وی با بیان اینکه باید نسخه واحــدی برای 
ایجاد و استقرار صنایع زنجیره مس در اختیار 
داشته باشیم، تأکید کــرد: با تحلیل تجارب 
جهانی در ایجاد این شهرک ها و نیز امکانات و 
توانمندی های داخل، باید اقدام به برداشتن 
گام های بعدی در راستای تحقق اهداف کلان 

معدن و صنایع معدنی کنیم.

سازمان توسعه تجارت ایــران موضوع تغییر 
در نحوه ارسال ثبت سفارش به گمرک برای 
تخصیص های در صف را اعلام کرد. معاونت 
برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت 
در نــامــه ای بــه رئیس مرکز فــنــاوری داده و 
اطلاعات و امنیت فضای مجازی وزارت صمت 
موضوع تغییر در نحوه ارسال ثبت سفارش به 
گمرک برای تخصیص های در صف را اعلام 

کرد.
در این نامه آمده است: با توجه به موافقت 
ریاست سازمان توسعه تجارت خواهشمند 
اســت نحوه کنترل تخصیص ارز در ارســال 
اطلاعات ثبت سفارش به گمرک در گام اول 

به شرح زیر تغییر یابد:
  در خصوص اولــویــت هــای ۱ تــا ۲۱ ثبت 
سفارش بدون در نظر گرفتن تخصیص ارز به 

گمرک ارسال شود. 
  در خصوص اولویت های ۲۲ و ۲۳ صرفاً در 
صورتی اطلاعات ثبت سفارش ارسال شود که 
یا پرونده دارای حداقل یک ردیف تخصیص 
ارز تأیید شده توسط بانک مرکزی باشد و یا 
درخواست تخصیص ارز آن حداقل ۱۵ روز در 

صف تخصیص ارز بانک مرکزی مانده باشد.
  در خصوص اولویت های ۲۴ و ۲۵ صرفاً در 
صورتی اطلاعات ثبت سفارش ارسال شود که 
یا پرونده دارای حداقل یک ردیف تخصیص 

ارز تأیید شده توسط بانک مرکزی باشد یا 
درخواست تخصیص ارز آن حداقل ۳۰ روز در 

صف تخصیص ارز بانک مرکزی مانده باشد.
 در خصوص سایر اولویت ها صرفاً در صورتی 
که ثبت سفارش دارای حداقل یک ردیف 
تخصیص ارز تأیید شده توسط بانک مرکزی 
بــاشــد، اطــلاعــات ثبت ســفــارش بــه گمرک 
ارسال شود. لازم به ذکر است قواعد مربوط 
به نامه های شماره ۲۱۷۵۳۸۴ و ۲۵۵۱۲۶۸ 
همچنان به قوت خود باقی است. خواهشمند 
است مراتب اجرای این موضوع یک ماه پیش 
از عملیاتی شدن آن در سامانه جامع تجارت 

به اطلاع بازرگانان برسد.

اولویت ایجاد شهرک صنایع پایین دستی مس

اعلام محدودیت های جدید ترخیص درصدی کالا 

با توجه به اینکه در نامگذاری سال های 
متعدد توسط مقام معظم رهبری کلید 
واژه تولید جایگاه ویژه ای داشته است بر 
این اساس، شهیدجمهور آیت الله رئیسی 
همواره در راستای حمایت از تولید داخل 
تأکید می کردند کالایی که در داخل تولید 

می شود نباید واردات در آن انجام شود.

تمرکزویژه بر صنعت دانش بنیان
ــادی در آیین رونمایی از  عباس علی آب
بسته حمایتی جهش صادرات فناورانه و 
دانش بنیان وزارت صمت گفت: ضرورت 
ــوزه صنعت  دارد تفکر دانش بنیان درح
ظرفیت  از  و  ــود  ش تبدیل  بــه گفتمان 
شرکت های دانش بنیان باید حداکثر بهره 
را برد.همچنین طبق گفته متخصصان اگر 
توانستید از مسیر فناوری کالایی تولید و 
آن را صادر کنید آن زمان، موفق خواهید 

بود.
علی آبـــادی بــا اشـــاره بــه ساخت داخــل 
ــزود: باید یک  با استفاده از فــنــاوری افـ
مهندسی قوی و خلاقانه روی تولید کالاها 

صورت گیرد و ارزش افزوده را ارتقا دهد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
اکنون با سیاستگذاری تحول بزرگی در 
بخش صنعت کشور صورت گرفته بیان 
داشـــت: بخش صنعت باید بــه سمت 
محصولات دانش بنیان و صادرات محور 
حرکت کند و در وزارت صمت به این 
موضوع تأکید کــرده ایــم. بر این اساس 
علمی  معاونت  کمک  با  شدیم  موفق 
و فــنــاوری ریاست جمهوری در دولت 
سیزدهم سفارش محصولات دانش بنیان 
را داشته باشیم که نیاز به رفع تعهد ارزی 
ندارد. وی با بیان اینکه در بخش صنعت 
ــی در حــمــایــت از  ــزرگ مــوفــقــیــت هــای ب

دانش بنیان ها صورت گرفته، یاد آور شد: 
دانش بنیان ها می توانند با خلق ارزش 
افزوده در سایر کشورها تولیدات انجام 
دهند و کشت فراسرزمینی و ارزش افزوده 
داشته باشند به شرطی که ثمره آن به 
کشور بازگردد.البته در این روند می توان 
از ظرفیت ایرانیان مقیم در کشورهای 
دیگر بــرای ســرمــایــه گــذاری در صنعت 
دانش بنیان استفاده کرد. علی آبادی با 
اشاره به بسته حمایتی از دانش بنیان ها 
ــادرات محصولات  اظهار داشـــت: از صـ
دانش بنیان با اختصاص تسهیلات ارزی و 
سایر مشوق ها با استفاده از ظرفیت سایر 
نهادها حمایت می کنیم، همچین بحث 
تعهد ارزی را با حضور رئیس کل بانک 

مرکزی پیش می بریم.

تیراژ خودروسازها میلیونی شود
وزیر صمت، با بیان اینکه رئیس جمهور 
شهید بر فعال سازی صنایع راکد و استفاده 
حداکثری از ظرفیت های موجود تولیدی 
کشور تأکید داشــت، اعــلام کــرد: بر این 
اساس تداوم احیای صنایع راکد و نیمه 
فعال و توسعه واحدهای صنعتی فعال 
از مهم ترین اولویت های این وزارتخانه 

اســت. البته تلاش ها بر ایــن اســت تا از 
ظرفیت های موجود تولیدی و صنعتی 
کشور به خوبی بهره گرفته شود. وی ادامه 
داد: بر این اساس دولت سیزدهم تاکنون 
بیش از پنج هزار واحد تولیدی و صنعتی 
راکد، نیمه فعال و فعال کشور را به چرخه 
تولید بازگردانده یا توسعه داد.اکنون نیز 
این روند با سرعت و شتاب در حال طی 

شدن است.
علی آبادی در خصوص کیفیت محصولات 
ــازی کشور بیان  ــودروس شرکت های خ
ــد متناسب  ــای ــن شــرکــت هــا ب ــرد: ایـ ــ ک
با  محصولات  موجود  استانداردهای  با 

کیفیت تولید کنند.
وی با بیان اینکه تیراژ خودروسازی کشور 
باید در حد میلیونی باشد و نه هر شرکت 
ــرد: در  ــزار دستگاه، تأکید ک چند ده ه
حال حاضر ۳۷ شرکت خودروساز فعال 
وجود دارد در حالی که نیازی به این همه 
شرکت نداریم، بایستی خــودرو سازان 
تعداد محصولات تولیدی خود را افزایش 
دهند.همچنین قرار نیست خارجی ها 
خودرو طراحی کنند و ما بسازیم، بلکه 
باید خارجی ها خودروهای طراحی شده 

ما را تولید کنند.

می توان از ظرفیت ایرانیان مقیم در کشورهای دیگر برای سرمایه گذاری در صنعت دانش بنیان استفاده کرد

تداوم احیا و توسعه صنایع راکد و نیمه فعال
تحول بزرگی در صنعت کشور محقق شد

خودرو

گزارش خبری

ویژه


